
Pane, vy jste delfín? 
S Hanou Junovou o psychoterapii, politice a společnosti 

Nedávno jste oslavila 60. narozeniny 
, veň jste se rozhodla odejít do důcho-a záJ'O v , d bv v • t ? ev O se v soucasne o e venuJe e. du. eID , h , , . ď M' -li být upřímna, vyc utnavam s1 te 
~vůj volný čas. Užívám si vnoučat, bobate v • , k l 

v pozvu celou rodinu - uz Je oas o em 
občas v d b 'h M, 

1 "edenáct _ na neco o re o. ame sto u J • v dv . . b al br mné štěstí, protoze nase etI s1 vy r y 
~;adné partnery, se kterými je pohoda. Ta
ky opatruji kytičky,_ hrajeme ~ _manžel:m 

utně šachy, jsme s1 na chalupe, Jak se nam 
:uho chce, vandrujeme po halštatských 

0 
idecb i barokních městečkách. 

p Když mám chuť, přijmu nabídku na vede
ní kurSU nebo přednášku. Teď se zrovna chys
tám do Švédska a Německa. Ráda bych, aby 
se mi do toho všeho ještě vešlo vzdělávání 
0 kytičkách, přírodě, české historii, kunsthis
torii. Chystám se do těch univerzit 3. až 10. vě
ku. Prostě honem stihnout, co člověka baví, 
než se z něj stane rozpadlý geront, na což už 
si u sebe taky sahám. 

Jak hodnotíte společenský vývoj v Čes
ku za posledních osm let? 

I přesto, že občas nadávám a z křesla vím, 
jak to dělat lépe, jsem spokojená. Před revo
lucí jsme nedoufali, že se toho dožijeme, po 
Jisfopadu jsme čekali, že zlikvidovat ten ma

bude ještě komplikovanější a delší, 
se to teď jeví. Už jen to, že představi
umějí pravopis a mluvit spatra! Že 

fronty na toaletní papír, ocet, vložky -
h a pomerančích ani nemluvě. 

nových omítek, kytek v oknech - a to 
vím o demokracii, cestování a dalších 

h v našem životě. 
:Štvou mě občas sdělovací prostředníci -
~ by si ještě dost neužili svobody kritiky 
I měli potřebu vidět jen to špatné. Chvála bo-
4ut 1e UŽ. o tom špatném psát smí, ale ať taky 
~ f.e Je něco dobré. Kdy dřív se například 
f91ik _ud~lalo pro postižené lidi? Společnost 

lSl VlC polarizoval . . , a - Je asi opravdu v1c 
:io~~ů, ale je spousta lidí, kteří se nezišt-

PoZltivně ang • ., v ví. Dráždí azuJi, a o tech se moc nemlu-
t6r6: "'A „mě časté sugestivní otázky repor-

"1ru\. Y se do , á • . Š NI lidi teď , mmv te, ze Jsou V ICH-
Jlacient na : ~gresivní... ?" Když tohle řekl 
jlCQl: .,A . pmové psychoterapii, říkávala 

Tad vy Jste delfm, nebo taky zl , ?" 
Yrnámemy h Y dluhy. Měli . ' ~syc ologové, podle mne 

rn-.t:x_ Jsme v1c pom . •. --.uwv.c-, . oc1 pn osvětě při "'u, co Jsou • , 
CC na změnu a pruvodní psychické reak-
llfbo režimu. :: reak:~ ~a omyly součas
~Ví a nápom _PůCll, ze profesionálně 
~ Ilaši Piacovn· ~DI- bychom neměli být jen e VUČ1 kli . 811997 entov1. Pořád je to 

Hana Junová (1937) 
Klinická psycholožka a psychoterapeutka - erudicí 
psychoanalytička , srdcem spíše eklektik - nyní 
v důchodu . Pracovala jako psychoterapeutka na 
psychiatrickém oddělení Fakultní polikliniky 
s odbočkou pro rehabilitaci neuróz v Lobči 
v denním psychoterapeutickém sanatoriu Horní 
Palata v Praze, později jako odborná asistentka na 
katedře psychologie FF UK. Zaměřuje se na 
individuální i skupinovou psychoterapii , neverbální 
techniky (psychogymnastika) . 

o té odpovědnosti. Teoreticky vím, co by se 
mělo, ale sama mám taky dluhy. 

A pokud jde o změny ve vašem oboru, 
tedy v psychoterapii? 

I tam se mnohé změnilo k lepšímu. Přede
vším se k nám po listopadu 1989 dostala řa
da nových psychoterapeutických směrů, 
o kterých jsme dřív maximálně jen četli. Teď 
zde významní zahraniční představitelé těchto 
škol vedou sebezkušenostní výcviky pro naše 
terapeuty, přednášejí atd. Mám radost, že 
jsem pomáhala příchodu transakční analýzy 
a logoterapie a existenciální analýzy. Psycho
terapeuti mohou bez omezení pracovat. Dělá 
mi jen trochu starost, aby peníze necloumaly 
moc i psychoterapií. 

Jaký je váš názor na účast psychologů 
v politice? Myslíte si, že psychologická 
erudice může být ve veřejném životě pří
nosem? 

Určitě ano. Myslím si, že dobrý psycho
log, schopný naslouchat, věcně diskutovat 
a řešit konfliktní situace, může být v politice 
velmi prospěšný, zvláště má-li zachované so
ciální cítění. Psychologové, kteří jsou dnes v 
politice aktivní, např. Jiří Vlach , Andrej Gju
rič, Michael Žantovský a další , mě v tom 
utvrzují. Nezanedbatelné je i to, že mohou 
prosazovat zájmy psychologů v Parlam~n_tu. 
Jsem si jista, že psychologové jsou v politI:e 
užitečnější, než by byla například ~el~na Ru
žičková která kandidovala v senatn1ch vol
bách. T;ď máme „svého" ministra prác~ a so-

. ál , h v , tak J. sem na něj zvědava. c1 mc vec1 ... 
Dotkla jste se otázky Iegisla tivního pro-

sazování zájmů psychologů. Co by se po-
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dle vás mělo bl • . , v o asti ochrany psycbolo-
gicke p~fese u nás v tomto směru udělat? 

Za_ n_ejaktuálnější považuji to, aby živnos-tenske urad v , nil Y zpns · Y pravidla vydávání živ-nostenský h li 0 

c. , _stii pro výkon psychologické 
~rofe~e. ~tena způsobilosti pro tuto činnost 
y ~~1: urcovat odborné společnosti . V déle

do~J ~I perspektivě je třeba usilovat o vypra
cov~ a schválení zákona o psychologické 
komore. Tato komora by garantovala kvalitu 
a. od?ornost psychologických služeb a chrá
nila Jak klienty, tak psychology. 
~ z_ák}adní přípravě na výkon psycho

logicke profese je určeno studium jedno
oborové psychologie na mozofických fa
kultách. Co je podle vás v rámci tohoto 
studia důležité akcentovat? 

Teoretické znalosti i praktické dovednosti 
v užívání nejrůznějších technik jsou jistě dů
ležité a studenti by je měli zvládnout. Ale za 
těch pět let studia by jim mělo především 
přejít do krve psychologické přemýšlení. 
Jedna věc je vyhodnotit Wechslera a druhá je 
umět odhadnout, co sdělením výsledků ,,na
páchám". Znám to i z psychogymnastiky. 
Není nic lehčího než dát třeba instrukci: ,.Tři 
králové si vyberou do svých království pod
dané." Ale co s tím , když zůstane pár lidí, 
které nikdo nechce? Jak takové situaci přede
jít. Vždy jsem nutila studenty, aby sami tato 
rizika anticipovali a řešili je. 

Další moje téma, o kterém teď hodně pře
mýšlím, je, jak moc máme právo zasahovat 
do klientova života. Někdy to formuluji i pre
gnantněji: Kde bereme tu drzost zasahovat. 
Jistě, je to naše profese, i klienti to od nás 
chtějí, jsme za to placeni. Ale kde je ta hrani
ce a odkud bereme patent na pravdu? Vzpo
mínám s trochou nostalgie na má heroická 
mladá léta, kdy jsem patentů na pravdu měla 
padesát a do života klientů jela jako tank. 

Když se ohlédnete zpět na svou profe
sionální dráhu, zvolila byste si psychotera
peutickou profesi znovu? 

Zvolila i nezvoWa. Na jednu stranu psy-
choterapie nesmírně obohatila můj život po 
mnoha stránkách. Na druhou stranu mi často 
vadila nemožnost oddělit profesionální a so_u~ 
kromý život. V psychoterapň nelze po prac1 
. dn duše zatáhnout roletu" a zapomenout Je o ,, ., • . 
na problémy pacientů. To je také. pnc":ou 

'ho rozhodnutí opustit alespon na cas me , . v t aktivní psychoterapeutickou prac1v a v~nova 
se tomu, co mě těší. Stejně by me zaJ_im~o, 
po těch skoro čtyřiceti psychoterapeutických 
letech co jsem dělala dobře a co špatně. , 

' Kateřina Mallotova 
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